
 
 

Consell Escolar Municipal 
Cornellà de Llobregat 

Data: 17/ VI/ 2014                                                                                                               Nº: 3 

Assistents: Rocío García, Enric Térmens, Juan José González, Mª Carme Brito, Mª Dolores 
Crisóstomo, Constancio Enciso, Arnau Funes, Carme Láez, Carme Lisbona, Ferran López, Luis 
López, Urbano Martínez, José Luis Pérez, Helena Porras, Imma Rodríguez-Xuárez, Carme 
Romero, María Turruchel Alcantud, Juan Ramón Torres, Mònica Badia 
 
S’excusen: Josep Villón, Cristina Gabirondo, Javier Carazo, Beatriz Carrasco, Daniel Cots, 
Montserrat Fuentes, Felipe Gómez, Jesús González, Rosa Mª Martínez, Leandre Mondrià, 
Oriol Pallarès, Joan Piñero, Elisa Rubio 

Ordre del dia: 
1. Aprovació, si s’escau de l’acta anterior 
2. Proposta de dies de lliure disposició per al curs 2014-2015 
3. Presentació del Manual de Resistència Activa a la LOMCE, per part de l’Associació de 

Mares i Pares d’Alumnes de Catalunya. 
4. Assumptes sobrevinguts 
5. Precs i preguntes 

 

1. S’inicia la sessió a les 17:46 
2. Es presenta al CEM per part de la sra. Mª Carmen Brito (sotsdirectora del Institut  la 

proposta de dies de lliure disposició per als centres d’Ens. Primari i Secundari de la 
ciutat. Aquests dies són: 
 

- 3 de novembre de 2014 
- 16 de febrer de 2015 
- 4  de maig de 2015 

 
3. El sr. Juan Ramón Torres, representant de  l’Associació de Mares i Pares d’Alumnes 

de Catalunya de Barcelona comarques, agraeix la invitació al CEM i exposa els 
motius per presentar el Manual de Resistència Activa a la LOMCE a la reunió 
(http://www.fapac.cat/webfm_send/2950). Se sol·licita al Consell Escolar Municipal 
de Cornellà que s’adhereixi a aquest Manual com a resposta a la nova llei educativa 
que, si entra en vigor per al curs 2014-2015, suposarà  

 
- Un atac directe a l’escola pública de Catalunya  
- Obrir les portes al procés de privatització que estant patint les nostres 

escoles.  
- Un procés de centralització del sistema educatiu.  
- Possibilita la segregació prematura de l’alumnat, els quals hauran de decidir a 

partir del segon curs de l’ESO el seu itinerari formatiu de futur (Batxillerat o 
Cicles Formatius). A més a més, els centres que segreguin l’alumnat atenent 

http://www.fapac.cat/webfm_send/2950


 
 

al criteri de sexe, tindran més aportacions econòmiques que els centres 
integradors.   

- Atemptat contra la participació de les famílies als centres. La LOMCE 
suprimeix la participació de les famílies als consells escolars. 

- Un atac contra la llengua catalana, amb la qual la FAMPAC no està d’acord. 
- Etc. 

 
El Manual de Resistència Activa a la LOMCE disposa d’un model per a que el Consell 
Escolar Municipal de qualsevol municipi de Catalunya, i també qualsevol Consell 
Escolar de centre  s’hi pugui adherir com a part de la Xarxa d’Escoles Insubmises de 
Catalunya.  
 
Per aquest motiu, se sol·licita al CEM de Cornellà que doni suport al Manual i es 
posicioni com a municipi de resistència activa a la LOMCE, atés que es tracta d’un 
pas enrere en matèria educativa, un atac directe  a l’escola en general de Catalunya. 
 
La sra. Rocía García,  vicepresidenta del CEM, informa que les AMPA de la ciutat 
estan recollint signatures i recolzant que els diferents Consells Escolars dels centres 
s’adhereixin a aquest Manual de Resistència Activa.  
 
La sra. María Turruchel, representant del grup municipal Partir Popular, es mostra en 
contra d’aquest tipus d’accions carregades d’un llenguatge guerracivilístic.  
 
El sr. Arnau Funes, representant del grup municipal d’Iniciativa per Catalunya, indica 
que l’aplicació de la LOMCE, te una afectació directa sobre els serveis educatius 
municipals (Esc. Bressol, Esc. de Música, etc.). I justament és al CEM on s’ha de 
parlar de les afectacions d’aquest tipus de mesures i analitzar quin impacte tenen als 
serveis educatius de al ciutat. Per això, considera que s’hauria de traslladar d’alguna 
forma aquest debat al Ple de l’Ajuntament, on es duen a terme els debats més 
profunds referents a les qüestions que tenen una afectació directa sobre la vida de 
la ciutat. 
 
La sra. María Turruchel, representant del grup municipal Partir Popular, indica que 
des de que assisteix als CEM s’ha passat, d’unes primeres reunions en les quals 
s’insistia en el fet que el CEM no era l’espai per parlar de política, a unes darreres 
reunions a les quals s’està parlant de política. Considera també, que s’està intentant 
manipular a les escoles, als pares i als alumnes, fet que denota una escassa qualitat 
democràtica.  S’està oblidant la cerca de l’excel·lència a nivell educatiu, i sentències 
com ara bé la que exigeix un 25% d’ensenyament en castellà a les escoles.  
 
A més a més, amb aquest tipus d’iniciatives, s’està obviant també a un grup de 
famílies important. S’està utilitzant el CEM com una eina de construcció nacional. Pr 
aquest motiu –continua-  planteja al CEM dues qüestions:  
 



 
 

- Des de quan el CEM es un òrgan polític? 
- Ens trobem davant d’un instrument de l’Assemblea Nacional de Catalunya? 

 
La sra. Carme Romero, de CC.OO., felicita al CEM per que a la darrera reunió del CEM 
va assistir en qualitat de convidat el col·lectiu “Som Escola” a exposar el seu 
posicionament, però també per que en aquesta reunió es presenti aquesta 
declaració que vol que es recolzi. Informa que s’han dut a terme  els estudis i les 
anàlisis oportunes per a conèixer com ens afecten les normatives i el CEM ha pogut 
posicionar-se. Això demostra per part de del propi Consell el seu tarannà d’obertura. 
CC.OO. es mostra totalment d’acord en donar suport a aquest moviment de pares i 
mares implicats a l’escolarització dels seus fills; això demostra  també que les 
famílies no volen deixar l’educació en mans d’un govern i volen tenir una major 
participació activa en l’educació.  Si volen promoure accions en aquest sentit, per 
tant, se’ls ha de donar recolzament ja que s’emmarca dins la coherència d’un model 
d’escola amb el qual s’ha identificat la ciutat de Cornellà tradicionalment.   
 
Per altra banda, els punts que s’han assenyalat, estan tots relacionats amb la llei i la 
FAMPAC no s’ha inventat res, i alguns d’ells s’arrosseguen fins i tot des de l’any 
1952. 
 
El sr. José Luis Pérez,  director de l’Institut Joan Miró opina que tant la LOMCE, com 
la LOGSE o la LEC li semblen malament. Els seus resultats no han estat bons i les 
discussions de caire polític no han ajudat mai a l’educació. Per aquest motiu, la 
política haurà d’estar absent, ja que la qualitat de l’educació no depèn d’un 
determinat posicionament ideològic. Als centres es farà el que s’hagi de fer i la 
qualitat la posaran els professors i professores. 
 
Tradicionalment, s’ha produït un llarg silenci en aquest país. Quant més s’ha 
descentralitzat la gestió del sistema educatiu, millor ha funcionat perque més es 
coneixen els problemes reals de l’educació.  
 
El sr. Juan Ramón Torres, representant de  l’Associació de Mares i Pares d’Alumnes 
de Catalunya de Barcelona comarques, indica que no ha assistit al CEM per a fer 
política, sino a presentar un Manual sobre resistència activa a la LOMCE perque 
existeix un gran desconcert sobre el que passarà a partir del mes de setembre. Dir 
que aquesta llei no ataca a l’educació pública és enganyar-nos.  
 
La sra. Mª Dolores Crisóstomo, representant de la FAMPA Cornellà, indica que ella 
parla com a mare. Considera que el CEM ha de ser l’espai on es parli de gestió 
precisament, i no de qüestions polítiques. A més a més, creu que la FAMPAC ha dut 
a terme una iniciativa en contra d’una llei que a la llarga també ens perjudicarà a 
tots. I justament és aquí on s’ha de parlar d’aquest temes. El CEM és l’espai on les 
AMPES de Cornellà de Llobregat poden expressar que no estan d’acord amb la llei i, 
a on encara, es pot opinar i votar. Creu que com a mare te dret a dir el que pensa. 



 
 

 
El sr. Urbano Martínez, director del CRP, considera que al CEM es troben 
representats tots el sectors implicats en l’educació de Cornellà, i també la força 
sindical i política. Per tant és normal que es parli de política per que cadascun dels 
sectors, vetlla pel seus interessos (i seria absurd no fer-ho). Tots els temes que es 
tracten al CEM són educatius però la perspectiva amb la qual s’analitzen, són 
diferents: polítics, directors, tècnics, etc. 
 
El sr. Luis López, representant de la FAMPA, proposa que aquets debat es dugui a 
terme al Ple i que cada grup polític es posicioni en relació al model d’escola. 
 
La sra. María Turruchel, representant del grup municipal Partir Popular, afirma que, 
pel que sembla, s’està obviant i no es tenen en compte a una sèrie de famílies que 
tenen les seves pròpies reivindicacions, i que més qui menys, té el seu 
posicionament ideològic.  
 
La sra. Rocía García,  vicepresidenta del CEM, assenyala que el CEM no està polititzat 
i que en el seu si, sempre s’ha parlat d’educació i s’han debatut les diferents lleis 
educatives. Atès que es tracta d’un òrgan de participació (i que tenim la possibilitat 
de participar des que tenim democràcia al nostre país), tothom ha tingut   la 
possibilitat de debatre i d’expressar el que ha cregut necessari. A la darrera reunió 
del CEM es va convidar el col·lectiu Som Escola per a què expressessin les seves 
opinions i ara, la FAMPAC ens reclama l’adhesió com a CEM a aquest 
manifest/manual en contra de la LOMCE per unanimitat. 
 
La sra. Mònica Badia, representant del grup municipal Convergència i Unió, mostra el 
seu suport al Manual de Resistència Activa a la LOMCE i a la seva aprovació per part 
del CEM. 
 
La sra. María Turruchel, representant del grup municipal Partir Popular, prega que 
en el proper CEM es convidi a l’Asamblea por la Escuela Bilingüe de Cataluña.  
 

4. La sra. Rocía García,  vicepresidenta del CEM, informa que aquesta mateixa tarda ha 
assistit a una Comissió Informativa a l’Ajuntament de la ciutat per demanar al 
Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya una ampliació del 
conveni que té amb l’Ajuntament pel que fa a l’Escola Municipal d’Educació Especial  
“Virolai” que permeti obrir una nova aula que s’està construint per part del 
consistori. Se sol·licita al Departament d’Ensenyament la dotació econòmica i els 
professionals necessaris per posar en marxa aquesta nova aula i així poder atendre 
la demanda  existent per part de 6 alumnes del nostre municipi que s’han quedat 
fora del centre en el procés de preinscripció. Aquesta sol·licitud es portarà al proper 
Ple de l’Ajuntament.  
 
 



 
 

5. Per part dels representants de la FAMPA Cornellà, es fa palesa la preocupació per la 
matriculació que s’ha dut a terme a l’Escola Martinet i Dolors Almeda, ja que són 
centres que han vist augmentada la demanda de places i això ha fet que moltes 
famílies de la zona es quedessin sense una plaça escolar propera al seu domicili i 
hagin estat derivades a altres centres de la ciutat més allunyats (p. ex.: Escola Abat 
Oliba). 
 

La sra. Rocía García,  vicepresidenta del CEM, informa que aquest ha estat el cas 
només d’una família però que en tot cas, la situació és deguda a que Cornellà és 
zona escolar única.  
 
La sra. Imma Rodríguez, Directora de l’EAP, assenyala que efectivament, existeix una 
limitació pel que fa a les ofertes i les demandes de places escolars, però que com a 
membre de la Comissió de Garanties d’Escolarització, també pot informar que han 
quedat pocs casos d’assignació d’ofici. A les famílies afectades en aquests casos, a 
més a més, se’ls ha informat de la situació, i han quedat satisfets amb les 
explicacions donades. Per tat, la única limitació per garantir la llibertat d’elecció de 
centres de les famílies són les vacants existents. 

 
El sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació de l’Ajuntament, informa 
també que aquesta família la va atendre ell personalment i que es tracta d’una 
família que va demanar plaça tan sols a l’Escola Martinet. Això ha fet que la Comissió 
hagués d’assignar-li d’ofici una plaça a un altre centre  de la ciutat. De fet, se li van 
oferir places a altres centres de la ciutat però no les van voler. Es tracta d’una família 
que ha tingut molt mala sort en el sorteig de preinscripció i només la Inspecció 
d’Ensenyament és la que te  potestat per augmentar la ràtio per poder acollir noves 
demandes en determinats centres.  
 

 El sr. Luis López, pregunta si ja s’ha planificat pressupostàriament el curs vinent.  
 

La sra. Rocía García,  informa que l’Ajuntament oficialment, encara no té aquesta 
planificació pressupostària per al curs 2014/2015 i que, en aquest sentit no es coneix 
la dotació de recursos que hi haurà en els centres per part del Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat. El que sí se sap, és que l’EBE es tanca 
definitivament al final d’aquest curs 13/14. 
 
El sr. José Luis Pérez,  informa que els centres ja coneixen la plantilla del curs 14/15. 
El pressupost ha disminuït en general i s’han perdut alguns recursos important (per 
exemple, l’Aula d’Acollida del Inst. Joan Miró). Per aquest motiu, fa un prec al CEM: 
portem uns anys perdent recursos econòmics i professorat i això ens afecta. Havíem 
arribat a tenir 44 profes i ara en tenim 38,5. Els centres funcionaran bé, però hi 
haurà iniciatives que serà difícil continuar-les. Per això sol·licita al Ple de 
l’Ajuntament que tard o d’hora es retornin aquests recursos als centres, encara que 
siguin poc a poc. L’impacte d’aquesta situació es veurà d’aquí a 15 anys.  



 
 

 
La sra. Rocía García,  indica que es farà aquesta reclamació de recursos i totes 
aquelles demandes de la ciutat de Cornellà en matèria educativa.   
 

La sra. Mònica Badia, dona suport  a aquesta demanda i es mostra en contra de 
l’eliminació del model d’èxit de l’escola catalana. El seu grup polític no està d’acord  
amb aquestes retallades, però aquestes retallades es fan perque el govern de l’Estat 
està duent a terme un tracte discriminatori a efectes fiscals contra Catalunya. També 
mostra el compromís d’aquest grup per a que, en el moment en que es puguin evitar 
aquestes retallades es retornarà tot allò que s’ha anat suprimint en els darrers anys.  
 

 Conclou la sessió a les 18:53 hores. 
 

ACORDS: 
 

1) Sotmesa a votació l’acta de la sessió del CEM del passat 10 d’abril de 2014 s’aprova 
per unanimitat dels assistents. 
 
Vots a favor: Rocío García, Enric Térmens, Mª Carme Brito, Mª Dolores Crisóstomo, 
Constancio Enciso, Arnau Funes, Carme Láez, Carme Lisbona, Ferran López, Luis 
López, Urbano Martínez, José Luis Pérez, Helena Porras, Imma Rodríguez-Xuárez, 
Carme Romero, María Turruchel Alcantud, Juan Ramón Torres, Mònica Badia 
 
Vots en contra: - 
 
Abstencions: - 
 

2) Sotmesa a votació la proposta de dies de lliure disposició per al proper curs 
2014/2015 (centres d’Ed. Primària i Secundària): 

 

 3 de novembre de 2014 

 16 de febrer de 2015 

 4  de maig de 2015 
 

S’aprova per per unanimitat dels assistents. 
 
Vots a favor: Rocío García, Enric Térmens, Mª Carme Brito, Mª Dolores Crisóstomo, 
Constancio Enciso, Arnau Funes, Carme Láez, Carme Lisbona, Ferran López, Luis 
López, Urbano Martínez, José Luis Pérez, Helena Porras, Imma Rodríguez-Xuárez, 
Carme Romero, María Turruchel Alcantud, Juan Ramón Torres, Mònica Badia 
 
Vots en contra: - 
 



 
 

Abstencions: - 
 

3) Sotmesa a votació la proposta de la FAPAC i de la FAMPA, el CEM aprova per 
majoria adherir-se al Manual de Resistència Activa a la LOMCE i a la Xarxa de 
Centres en Desobediència a aquesta llei.   
 
També acorda tornar a reclamar a la Generalitat de Catalunya els recursos que la 
ciutat ve reclamant al Ple Municipal des de fa tres cursos i totes les inversions 
prioritàries encara pendents als centres educatius de la nostra ciutat.  
 
La sra. María Turruchel, representant del grup municipal del Partit Popular, prega 
que en el proper CEM es convidi,  per exemple, a Asamblea por una Escuela Bilingüe 
de Cataluña (AEB) amb el propòsit de reflectir la pluralitat i el pensament únic 
habitual. 
 
Vots a favor: Rocío García, Enric Térmens, Mª Carme Brito, Mª Dolores Crisóstomo, 
Constancio Enciso, Arnau Funes, Carme Láez, Carme Lisbona, Ferran López, Luis 
López, Urbano Martínez, José Luis Pérez, Helena Porras, Imma Rodríguez-Xuárez, 
Carme Romero, Juan Ramón Torres, Mònica Badia 
 
Vots en contra: María Turruchel Alcantud 
 
Abstencions: - 
 
 

 
 
 
 
 

Rocío García 
Vicepresidenta del CEM 

 
 
 
 
 

Juan José González 
Secretari del CEM 

 
 

 


